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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 11 września 2021 roku 

Numer: 34 / 2021 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: sytuacji i przyszłości zabytkowego pałacu w Radojewie 

 

Na podstawie art. 23 ust. 1 i art. 24 ust. 3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2021 roku, poz. 1372 ze zmianami) i § 13 ust. 1 uchwały numer 

LXXX/1202/V/2010 Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu 

Miasta Poznania (Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2020 roku, poz. 6997), uprzejmie proszę 

o odpowiedź na niniejszą interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Pałac w Radojewie znajduje się przy ulicy Podbiałowej 24, w północnej części naszego 

miasta, na Osiedlu Morasko - Radojewo, w historycznych granicach dawnej wsi Radojewo, 

włączonej w 1987 roku do Poznania. Nieruchomość ta jest własnością Miasta Poznania. 

Obiekt ten został wybudowany w latach dwudziestych XIX wieku w stylu schyłkowego 

klasycyzmu, z inicjatywy ówczesnych właścicieli znacznej części Radojewa - rodziny von 

Treskow, a następnie został rozbudowany pod koniec XIX wieku. Pałac pozostawał 

własnością prywatną do 1945 roku i ocalał od zniszczeń wojennych. Następnie został przejęty  

przez władze państwowe, a po 1990 roku został własnością Miasta Poznania. Pałac jest 

wpisany do rejestru zabytków. Ten wyjątkowy budynek przetrwał prawie 200 lat, co jest 

szczególną okolicznością w Poznaniu - tak doświadczonym tragediami historycznymi, 
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zwłaszcza II Wojną Światową, która przyniosła Poznaniowi ogrom strat dziedzictwa 

historycznego. Każdy zatem taki obiekt powinien podlegać wyjątkowej ochronie i dbałości.  

 

Niestety pałac w Radojewie od wielu lat pozostaje w stanie zdewastowanym i wymaga 

istotnych prac rewaloryzacyjnych, co niewątpliwie będzie kosztowne, ale powinno to zostać 

zrealizowane. Istotnym walorem pałacu w Radojewie jest romantyczne dziedzictwo 

i otoczenie, dzięki czemu obiekt ten mógłby na przykład zostać wynajęty i zagospodarowany 

na cele gastronomii, uroczystości rodzinnych i wydarzeń okolicznościowych. Ponadto 

wskazane byłoby urządzenie w tym budynku miejsca spotkań i integracji lokalnej 

społeczności z tej części Poznania, zwłaszcza ze względu na fakt, że w najbliższej okolicy 

w ostatnich latach powstało wiele budynków mieszkalnych jednorodzinnych, a ponadto 

w kolejnych latach powstaną następne budynki. Dla tych mieszkańców warto byłoby zatem 

wygospodarować odpowiednie miejsce dla tworzenia więzi lokalnych miejscowej 

społeczności. 

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) jaki jest status pałacu w Radojewie w kontekście jego ochrony ze względu na fakt, że 

budynek ten stanowi świadectwo minionej epoki bądź zdarzenia, których zachowanie leży 

w interesie społecznym ze względu na posiadaną wartość historyczną, artystyczną lub 

naukową, 

 

2) jakie działania były podejmowane w okresie od 1990 roku do 2021 roku, są podejmowane 

obecnie i będą podejmowane w przyszłości w celu objęcia pałacu w Radojewie ochroną 

przewidzianą w przepisach o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami, 

 

3) jakie są zamierzenia Miasta Poznania w odniesieniu do przyszłości pałacu w Radojewie, 

w tym czy planowane jest zbycie obiektu albo pozostawienie obiektu we własności Miasta 

Poznania i przeprowadzenie prac rewaloryzacyjnych, a także określenie funkcji, zarządcy 

obiektu i sposobu korzystania. 

 

 

(-) Andrzej Rataj 


